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SENDERS MUNICIPALS  
Senyalització definitiva

Els senders municipals Ruta de les fonts i del patrimoni de
Fontcoberta i Ruta de les rieres i del patrimoni de Vilavenut,
han estrenat la senyalització nova i definitiva. Hi ha dos tipus
de senyals: uns de situació i direccionals que ens diuen on
ens trobem i quin és el proper indret remarcable que ens tro-
barem en la ruta i uns altres que són plafons informatius.
Aquests darrers, situats en llocs estratègics, ens  donen in-
formació de la flora i de la fauna locals per un costat i per l’altre
informació dels monuments i elements patrimonials amb pin-
zellades de la seva història. Tot i que la majoria dels senyals
ja estan col·locats, encara no podem dir que l’obra estigui aca-
bada perquè ens hem trobat que alguns senyals han estat
objecte d’actes de vandalisme i han estat arrancats  o mal-
mesos. Per tant, en queden una petita part que s’han hagut
de refer, amb el cost que això representarà, i un cop els tin-
guem, procedirem a acabar l’obra. 

Recordem que la creació d’aquests senders va sorgir com
una iniciativa de promoció econòmica promoguda per la Di-
putació de Girona, anomenada Millora de la competitivitat
territorial. Tenia com a objectiu posar a l’abast dels veïns i
del públic en general els actius municipals per a la dinamitza-
ció econòmica dels municipis rurals. Aquesta senyalització
compta amb una subvenció de la Delegació Territorial de Pre-
sidència de la Generalitat de Catalunya que contempla tres
potes: la millora i recuperació de camins i corriols, la senyalit-

zació dels elements patrimonials i la millora de la connectivitat
per internet.

Nota: Davant la impotència que suposen aquesta actes pel
fet de no poder-los aturar, aprofitem per fer una crida a tots
els veïns i demanar-vos que si en sabeu res o heu vist quel-
com que us faci lligar caps, ens ho feu saber per tal que pu-
guem ajudar als Mossos d’Esquadra a trobar els
responsables. Heu de saber que totes les informacions que
ens feu arribar son totalment confidencials. Moltes gràcies.

MILLORA DEL PARC DE LA
PLAÇA DE CATALUNYA

Ara amb la tanca nova

La millora del parc infantil de la plaça de Catalunya es va aca-
bar per Nadal però faltava col·locar-hi una tanca nova. Teníem
dubtes però, finalment, es va optar per posar-hi una tanca de
pals tornejats de fusta massissos que ha quedat molt bé. Com
que són més forts, durarà més que l’anterior... esperem!
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MILLORA DE LA 
SENYALITZACIÓ VERTICAL 

I HORITZONTAL 
Repintar, substituir i millorar

Aquesta actuació convenia molt i feia temps que volíem fer
però uns cops per una cosa i a vegades per una altra, sempre
quedava en el tinter. En el pressupost per aquest 2021 ja hi
vàrem posar una partida calaix de sastre per poder fer front a
totes aquestes petites actuacions que van quedant arraco-
nades i que les grans obres les fan invisibles.

Aquesta actuació ha consistit en repintar la senyalització ho-
ritzontal, corregir-la si feia falta i afegir-ne on ha calgut. Hem
pintat, sobretot, moltes cruïlles on només hi havia senyalitza-
ció vertical. D’altra banda, s’han substituït els senyals deterio-
rats i despintats que hi havia al municipi i s’han començat a
reparar els senyals torts o tombats perquè se’ls hi ha donat
algun cop. Millorarem, d’aquesta manera, la seguretat viària
i la imatge del municipi. 

Senyalització nova a la cruïlla dels carrers Manel Alemany i Berenguer d’Espasens

TALA D’ARBRES DE
GRANS DIMENSIONS A

L’ÀREA URBANA
Eliminem un problema

Els arbres de grans dimensions esdevenen un problema dins
de les zones urbanes per diversos motius. Per un costat són
un perill en cas de tempestes fortes (com per exemple la

MODIFICACIÓ PUNTUAL
NÚM. 8 DEL PLANEJAMENT

URBANÍSTIC MUNICIPAL
(POUM)

Afecta als veïns dels nuclis de
Vilavenut i de la Farrès

El nostre POUM es va aprovar el 2003 als inicis que es ge-
neralitzés aquest sistema de planejament municipal. Vam ser,
per tant, pioners a la comarca. Abans es funcionava amb les
anomenades Normes Subsidiàries que es desenvolupaven
mitjançant un Pla parcial. Aquestes Normes anaven variant
perquè s’hi incorporaven noves normatives i pautes d’urba-
nisme. Això explica el fet que no totes les voreres de Melianta
siguin iguals, ni tots els carrers tinguin la mateixa amplada, ni
el sistema de clavegueram sigui uniforme a tot el nucli. Les
normes han anat canviant i amb el POUM es van fixar i unifi-
car les actuacions urbanístiques del municipi. Amb tot, com
que la societat i la tecnologia avança cal incorporar, de tant
en tant, modificacions per adequar-lo a aquestes normatives
noves. Són el que en diem modificacions puntuals de les nor-
mes. Se n’han fet vuit. Justament la vuitena és la darrera que
es va aprovar, però n’hi ha dues més en camí. Una afectarà
al veïnat d’en Fares i l’altra al nucli de Fontcoberta.

Aquesta que presentem avui, fa referència a la regularització
del que s’anomenen inconformitats, és a dir coses no confor-
mes o obsoletes segons la normativa actual. 

Us posem alguns casos. La distància entre habitatges dife-
rents, per exemple, en tractar-se d’habitatges molt antics no
mantenen, la majoria, les distàncies de la llei actual d’urba-
nisme. Una altra és que en aquests nuclis urbans rurals si-
multaniejaven, fins fa poc, coberts agrícoles, granges i
habitatges, absolutament barrejats. La idea de la conselleria

borrasca Glòria) perquè poden caure i ocasionar problemes
pel que fa a la seguretat veïnal. A banda, hi ha les molèsties
que ocasionen les fulles, les fruites, l’aixecament de tanques...
a les finques del costat, entre altres. Ara, a més, s’hi ha afegit
un problema nou amb la vespa asiàtica que hi pot fer niu. Per
tot això, les recomanacions són eliminar els arbres de grans
dimensions dins els espais urbans o, en tot cas, controlar-los
de manera que no sobresurtin més de quatre metres de les
teulades i, sobretot, que no sobrepassin el límit de la pròpia
parcel·la. Així les coses, i donat que no es poden abatre com
en un bosc i tallar-los, representa moltes dificultats. L’Ajunta-
ment es va posar en contacte amb els veïns i els va proposar
una solució per poder-los eliminar d’una manera assequible i
segura. Els propietaris que s’hi varen apuntar van ser nou i la
feina es va fer a finals de gener. 
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Tal com avançàvem a l’Agutzil de Paper, per poder
complir amb la normativa anti-Covid i facilitar el
treball presencial de les treballadores municipals

i un servei al públic amb més garanties, vàrem decidir
traslladar-nos a can Jan de la Farrès. Amb unes refor-
mes petites, aquest passat mes de febrer vàrem co-
mençar a donar el servei administratiu des d’aquest
edifici tan emblemàtic amb unes condicions molt més
adients.

Volem recalcar que aquest fet és totalment provisional
i durarà mentre durin les restriccions sanitàries, no in-
valida el Procés participatiu que va quedar estroncat el
mes de març del 2020. Un Procés participatiu que
volem recuperar el proper mes de maig, si la situació
sanitària ho permet. Us informarem puntualment. Així,
doncs, tots atents a l’Agutzil de Paper del mes de maig.  

Nota: Les fotos que acompanyen aquest article, on es
veuen les dependències municipals a can Jan, es van
fer el 3 de març del 2021.

Can Jan acull l’Ajuntament provisional des del mes de febrer 

d’urbanisme és donar la possibilitat de creixement d’aquests
nuclis utilitzant els espais que abans es dedicaven a aques-
tes activitats agrícola-ramaderes. Què se’n fa dels coberts,
corts o granges dins d’aquests nuclis? Hi ha parcel·les molt
grans en aquestes zones urbanes, de fins i tot 10.000 me-
tres quadrats, on només hi era permès un habitatge. En al-
tres casos, hi ha parcel·les que tot i tenir els metres per
poder-hi construir no tenen la condició de parcel·la perquè
no disposen dels metres suficients de façana. Amb aquesta

modificació, quedaran regularitzades un seguit d’inconfor-
mitats.

Aquestes modificacions es varen presentar als propietaris i
se’ls va explicar, un per un, com els afectaria. Han estat re-
dactades per Isabel Granell, arquitecta del Consell Comarcal
del Pla de l’Estany, i es va aprovar per unanimitat. Ara estan
en exposició pública i, després, passaran a urbanisme perquè
hi doni els vistiplau abans de l’aprovació definitiva.
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MEMÒRIA AAAAAAAAAAAAAAAAAAAAAA-
Per la confecció d’aquest pressupost per l’e-
xercici del 2021 que avui presentem al Ple, per

a la seva aprovació i que s’equilibren amb aquests
1.287.000€,  s’ha tingut molt present tot el que ha pas-
sat en aquest exercici que ara s’acaba. Aquest pressu-
post el podem qualificar de moltes maneres:
continuista, conservador o poc agosarat; de fet, si fem
una mirada als números resumits, ho pot semblar per-
què en números absoluts, en les partides finalistes, no
difereix massa de l’anterior; fins i tot hi tornem a incloure
la partida de la construcció de la depuradora de Vilave-
nut. Però res més lluny de la realitat. 

El punt de partida per confeccionar-lo ha estat la situa-
ció general del País, un País sotmès a una crisi sanità-
ria i econòmica que, segons els experts, no ha tocat
fons. Per això aquest pressupost, nosaltres, el qualifi-
quem de realista i molt probablement, un dels que millor
ens garanteix la seguretat suficient per dur-lo a terme
sense ofecs i ens deixa un bon  marge de maniobra per
fer front a les possibles dificultats que en aquest 2021
se’ns puguin presentar. 

Entrant en matèria, pel que fa als INGRESSOS, en el
Capítol II de Impostos Indirectes (en aquest cas d’im-
postos sobre obres i construccions) hi ha una davallada
respecte el 2020 i hi pressuposem aquests 18.500€
que considerem com a probables per les obres que es
poden realitzar aquest proper any. En canvi, en el Ca-
pítol III hi hem incorporat una partida nova de 5.200€
dels ingressos del bar de la piscina, i això es degut al
canvi de criteri introduït en la explotació de la piscina
que donat l’èxit d’aquest any amb els joves del municipi,
volem repetir l’experiència.

Veureu, en el Capítol IV de Transferències corrents, un
fort increment degut a dues partides; la primera es
tracta d’un Fons Local de cooperació extraordinari de
la Generalitat per fer front a despeses extres, sobretot
degut a la pandèmia i que es va atorgar a cavall del
2020 un 10% i del 2021 la resta. Son aquests 113.285€.
I una subvenció que de fet són dues, a la llar d’infants;
uns endarreriments dels anys 2012-2019 (per equiparar

Pressupost de l’Ajuntament de Fontcoberta exercici 2021

els 875€ que pagava la Generalitat quan n’havia de
pagar 1.424€ ) per valor de 7.175€ i una altre del curs
2018-2019 per valor de 58.425€. 

En el Capítol VII d’Inversions reals, pot sobtar la sub-
venció de l’ACA per la depuradora de Vilavenut, però
la redimensió del projecte per part de l’Agència i els pro-
blemes de la Covid han impedit dur l’obra a terme, però
la subvenció continua ben vigent, per això s’hi torna a
incloure. Finalment en el Capítol IX de Passius finan-
cers hi incloem aquests 46.675€, d’un préstec que és
l’equivalent al que amortitzem i que està d’acord a” la
regla del equilibrio del gasto”.

Pel que fa al pressupost de DESPESES,  veureu, si ho
comparem amb l’exercici anterior, que augmenten un
7’5% i això és degut a diversos motius que passem a
desglossar:

En les Despeses de Personal (Capítol I) l’augmentem
en un 9’5% perquè, amb tota probabilitat, haurem de
fer un concurs d’ocupació pública ja que, com a mínim,
haurem de cobrir una plaça de funcionari i una altra per
cobrir la plaça a la secretaria municipal, per això consi-
derem prudent fer reserves de fons per fer front, inclús,
a possibles regularitzacions de sous; són aquests 5.200
i 6.000€ respectivament. També volem reforçar la polí-
tica d’ajuts als joves de Fontcoberta amb l’oferta de tre-
ball a l’estiu tant  a la Brigada Jove i el personal jove de
la piscina amb aquests 5.000€ donat que en l’anterior
exercici no varen ser suficients.  

El Capítol II de Bens corrents i serveis, hi ha alguna va-
riació a remarcar. S’augmenta la partida de la Llar d’in-
fants considerablement en previsió d’un nou
confinament i es deixa en aquests 78.000€ que ens
donen una certa garantia. S’hi introdueix, també, la par-
tida d’estella per a la caldera de biomassa i la xarxa de
calor; s’augmenten les partides a Cultura i a Esports i
es manté la de 11.000€ de projectes tècnics (ja expli-
carem al final per què la mantenim). 

Notareu un lleuger descens en el Capítol III de despe-
ses financeres perquè s’ha saldat un préstec. En canvi
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en el capítol IV, les transferències corrents han sofert
un lleuger augment. Hem cregut convenient mantenir
els recursos per a totes aquelles entitats que no han
pogut dur a terme les seves activitats per culpa de la
pandèmia i, d’aquesta manera, possibilitem que a
banda de les activitats que puguin programar per
aquest any vinent, tinguin també la possibilitat de recu-
perar-ne alguna de les que tenien  programades per
aquest 2020 passat. 

Es mantenen sense modificació  les subvencions als
usuaris del transport públic donat que la partida pres-
supostada del 2020 no s’ha esgotat, no sabem a què
és degut ja que la demanda popular era alta i en canvi
la sol·licitud d’ajuts ha estat inferior a l’esperada. No
sabem si la pandèmia hi ha tingut alguna cosa a veure
i la gent s’ha mogut menys, ni sabem si aquesta situa-
ció canvia,  la demanda augmentarà i, per això, mante-
nim la mateixa partida. Finalment  el capítol IV el Fons
de Contingència també s’augmenta amb 1.000€ com a
previsió a possibles emergències.

Finalment, pel que fa a les INVERSIONS, veureu que
llevat de les  partides de 83.000€ destinada a la cons-
trucció de la depuradora de Vilavenut que repeteix i la
de 18.000€ per la compra del vehicle municipal,  la
resta són totes les inversions petites, encara que la de
30.300€ d’equipaments públics i esportius i la de
38.000€ per a reparació de camins i regatge asfàltic pu-
guin donar l’aparença que no. En realitat, i tornem al
principi on dèiem que aquest pressupost, tot i que ho
pugui semblar, està molt lluny de ser continuista, con-
servador o poc agosarat, en realitat és tot el contrari
perquè el que es busca amb aquestes inversions de
petit pressupost, són dues coses; d’una banda acabar
i completar aquells petits equipaments tant necessaris
del dia a dia com els parcs infantils, la senyalització vià-
ria, camins asfaltats que s’han de reparar, regatge de
camins malmesos, zones enjardinades, manteniment i
reparació de les escoles velles, i altres elements que
podem considerar menors però que en realitat no ho

son. I per l’altra banda, aquest tipus d’inversions de petit
pressupost són una bona eina de reactivació econò-
mica comarcal ja que les empreses que se’n beneficia-
ran, directa o indirectament, seran en la seva majoria
empreses locals, o de Km0 com es diu ara. Si tenim
present que del total de la partida hi restem les quanti-
tats de la construcció de la depuradora i de la compra
del vehicle municipal, ens queden per aquestes petites
inversions més de 100.000€ i si, com sembla ser, s’hi
podran sumar més diners provinents dels romanents,
aquesta xifra encara es pot veure incrementada molt
considerablement. És per això que mantenim la partida
d’11.000€ per a projectes com us dèiem al principi.

Per tot el que us hem exposat, ens agradaria que
aquest pressupost fos aprovat per unanimitat. En tot
cas el Ple decidirà. 

Aquests pressupostos van ser aprovats en el Ple del
28 de desembre del 2020 per 6 vots a favor de l’equip
de govern i 3 abstencions dels regidors a l’oposició.

PRESSUPOST D’INGRESSOS
Capítol I – Impostos directes: 368.279,32€
Capítol II – Impostos indirectes: 18.760€
Capítol III – Taxes i altres ingressos: 171.109€ 
Capítol IV – Transferències corrents: 537.529 €
Capítol V – Ingressos patrimonials: 50€
Capítol VII – Transferències de capital: 144.597,68€
Capítol IX -  Passius financers: 46.675€

TOTAL: 1.287.000 €

PRESSUPOST DE DESPESES
Capítol I – Despeses de personal: 382.419,67€
Capítol II – Béns corrents i serveis: 522.288,48€
Capítol III – Despeses financeres: 1.458,96€
Capítol IV – Transferències corrents: 126.080,36€
Capítol V – Fons de contingència: 2.500€
Capítol VI – Inversions reals: 205.577,32€
Capítol IX -  Passius financers: 46.675,21€

TOTAL: 1.287.000 €

De Nadal cap aquí, hem notat una proliferació d’actes
d’incivisme en forma de bretolades. Ja hem explicat
que algú es dedica a arrancar la senyalització dels dos

senders de Fontcoberta. Més d’una quinzena de senyals han
estat arrancats o malmesos per individus que s’emparen en
el fet que aquestes rutes són apartades de les zones habita-
des i actuen sense miraments, causant uns danys a aquest
equipament municipal. Però no només això, ens continuen
trencant les barreres que el Consorci de l’Estany ha posat a
la zona d’especial protecció d’Espolla (ja és la segona ve-
gada). Les tanques dels recintes esportius municipals també
han estat malmeses per gent que hi entra, saltant-se les res-
triccions imposades per les normes anti-Covid. Poden sem-
blar foteses però, a banda de la manca de civisme que

Notes de civisme

demostra, ocasionen unes despeses de reposició que suma-
des representen un malbaratament de recursos que, al cap i
a la fi, paguem entre tots. Aviseu, si us plau, cada vegada que
sigueu testimonis d’un acte d’aquest tipus. Només amb la so-
lidaritat de tots podrem fer front a aquesta xacra. 

Per altra banda, vam informar per les xarxes del nou sistema
de robatoris que s’està produint a Cornellà del Terri, Porque-
res, Serinyà, Banyoles i Melianta. D’un temps ençà, estem
veient com desapareixen les tapes dels embornals situades,
preferentment, a prop de les cruïlles, amb els conseqüents
perills de caure-hi a dins i fer-nos mal. Us demanem, també,
la vostra col·laboració per ajudar als Mossos d’Esquadra a
enxampar els infractors.
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Com ja us hem explicat, s’ha renovat la senyalització viària a
tot el municipi, en especial a Melianta. S’ha repintat i augmen-
tat en llocs on no n’hi havia d’horitzontal. Ho hem fet degut a
la quantitat de queixes rebudes de molts veïns sobre l’incom-
pliment de les normes de circulació per part de molts ciuta-
dans. Gent que se salta els stops i gent que circula en sentit
prohibit solen ser les queixes més freqüents. No respectar els
senyals i les normes pot comportar accidents greus i, darre-
rament, n’han passat uns quants. El darrer a la cruïlla del car-
rer de Sant Feliu amb el Manel Alemany on hi va haver una
col·lisió  produïda per una furgoneta que es va saltar l’estop i
va xocar contra un vehicle conduït per una àvia amb la seva
néta que circulava amb normalitat. Va resultar ferida la con-
ductora de certa gravetat però podria haver sigut molt pitjor si
l’atropellat hagués estat algú desprotegit que hagués anat en
bicicleta, per exemple. L’Ajuntament té previst fer una revisió

general de la circulació viària amb la supressió de barreres
arquitectòniques que hem de realitzar el 2022 que és inclosa
al PUOSC .

Sabem que la majoria ja ho fan però recordem, una vegada
més, l’obligatorietat que tenen els propietaris de portar els
seus gossos lligats quan es portin a passejar dins dels espais
urbans i al mateix temps recollir les seves defecacions en
qualsevol lloc dels espais públics. També recordem que tenen
la obligació de mantenir-los en silenci en les hores de descans
nocturn. CAL TENIR PRESENT QUE DECIDIR TENIR UN
GOS O UN ANIMAL DE COMPANYIA ÉS UNA DECISIÓ
LLIURE I VOLUNTÀRIA QUE OCASIONA UNES OBLIGA-
CIONS AL SEU PROPIETARI. ÉS OBLIGACIÓ SEVA NO
OCASIONAR CAP D’AQUESTS INCONVENIENTS A QUI
HA DECIDIT NO TENIR-NE.

El passat 21 de gener es va signar el conveni d’a-
germanament entre L’Ajuntament de Fontcoberta i
el SILEM (Sistema Local d’Educació de Menguera)

de la comunitat  Segundo Montes que pertany al municipi
de Meanguera, departament de Morazán  a  El Salvador.
El conveni fou signat en nom de l’Ajuntament de Fontco-
berta per part de l’alcalde Sr. Joan Estarriola i la regidora
de serveis socials i cooperació Na Íngrid Roura i per part
de Banyoles Solidària pel Sr. Josep Callís.

Si bé des de fa anys l’ajuntament venia col·laborant amb
Banyoles Solidària aportant el seu ajut econòmic, aquest
llarg camí ha fructificat en la necessitat de consolidar
aquest ajut tot concretant-t’ho amb un objectiu específic.
El conveni es centra en l’ajut que es farà als infants que
presenten minusvalideses de qualsevol tipologia, siguin
de tipus psico-mentals o motòriques que acudeixen a l’es-
cola d’educació especial “La Escuelita”. També la signa-
tura del conveni vol ser, a més, una acció de pedagogia
política dirigida a tots els fontcobertins per ajudar-los a
prendre consciència de les necessitats del món i, de la
desigualtat i la injustícia social. 

“La Escuelita” és una de les catorze escoles que des
de 1986 Banyoles Solidària ha anat construint en les
comunitats rurals del Nord de Morazán, la regió més
pobre del Salvador, de població majoritàriament indí-
gena (lencas) i agricultura de subsistència i on la du-
resa i violència de la guerra civil (1979-1992) hi va fer
més destrosses i on hi hagué la màxima mortalitat de
població. La construcció de l’escola es va portar a
terme entre 2012-2013 per donar resposta i atendre
una necessitat greu d’aquesta zona i país: l’atenció als
infants amb dèficits mentals i motors. Va ser la primera
escola construïda en el departament dedicada als in-
fants amb necessitats d’educació especial i també la
primera del país. Iniciarem amb la construcció de “La

L’Ajuntament de Fontcoberta signa un conveni 
d’agermanament amb “La Escuelita” (El Salvador)

Escuelita” una revolució i canvi profund en l’educació
a El Salvador i en els drets educatius dels seus infants.

Els nens i nenes amb minusvalideses, fins aquest mo-
ment, estaven sempre reclosos en les seves cases i
amagats de la societat.  Les  creences ancestrals com
el fet de considerar-los un càstig diví a la família o de
ser fruir d’una deficient masculinitat dels pares, són
consideracions que han afectat la visió sobre aquests
infants, reduint-los a l’aïllament i a l’oblit social. El pro-
jecte tenia per objectiu donar a aquest nens i nenes o
joves els drets humans als que tenen dret, el dret a l’e-
ducació i a la seva integració social; però també per
ajudar a trencar estructures i concepcions ideològi-
ques.

Al llarg d’aquests anys el centre acull, normalment,
entre 15 i 20 infants. Són fills de famílies sovint mono-
parentals amb la mare i a vegades amb avis. Residei-
xen en comunitats rurals més o menys allunyades de
la comunitat Segundo Montes on es construí l’escola,

La signatura del conveni d’agermanament el passat 21 de gener per part de

Joan Estarriola, alcalde, en presència d’Íngrid Roura, regidora, i de Josep

Callís, de Banyoles Solidària
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motiu pel qual necessiten desplaçar-s’hi diàriament i
això implica utilitzar algun medi de transport i, per tant,
disposar del fons suficient per pagar aquesta despesa,
imports que malauradament, no poden satisfer.

En la realitat d’aquest context, el projecte necessità am-
pliar-se cercant l’ajut econòmic que possibilités ajudar a
les famílies en les despeses del desplaçament i així, es
portà a terme el projecte de beques per aquests infants
les quals, a part de contemplar l’ajut al desplaçament quan
cal, es lliura alimentació extra i medicaments. Integrar-se
a l’escola comporta a més, una important millora nutritiva
i sanitària ja que se’ls proporciona esmorzar i dinar amb
una alimentació variada i equilibrada que no tindrien a
casa seva.

En aquest marc, l’Ajuntament de Fontcoberta amb el conveni
signat es compromet anualment a aportar un ajut econòmic
per fer possible que aquests infants puguin gaudir del dret a
l’educació i alimentació.  En el seu compromís es remarca,
també, que es procurarà establir relacions entre entitats i per-
sones d’ambdues poblacions i que procuraran anar incre-
mentant anualment l’ajut a la solidaritat amb l’objectiu d’arribar
al 0,7% del seu pressupost, percentatge que tots els organis-
mes internacionals defensors dels drets de la humanitat
(UNESCO, ONU, ...)  reclamen a les institucions oficials com
a base per treure la pobresa i la desigualtat en el món.

L’efectivitat d’aquest projecte necessita, a més, de l’aportació
feta per famílies i si tu també vols sumar-t’hi, esperem el teu
ajut (contacte: 676185522).

Resultats a Fontcoberta
Cens: 1.131
Vots emesos: 825 (72,94%) / Abstenció: 306 (27,06%)
Nuls: 13 / En blanc: 10
Vots: JxCat 336 (41,38%), ERC 246 (30,30%), CUP 77
(9,48%), PSC 47 (5,79%), PdeCat 36 (4,43%), ECP 19
(2,34%), Vox 17 (2,09%), Cs 7 (0,86%), PP 6 (0,74%), MPIC
4 (0,49%), FNC 3 (0,37%), PNC 2 (0,25%), PCTC 1 (0,12%),
UEP 1 (0,12%)

Lloc de votació: pavelló municipal

Resultats a Catalunya
Participació: 53,5 %
Diputats: PSC 33, ERC 33, JxCat 32, Vox 11, CUP 9, ECP 8,
Cs 6, PP 3

Eleccions del 14 de febrer
2021 al Parlament 

de Catalunya

Notícies breus

Equipament d’esplai nou instal·lat el mes de març al parc infantil vora l’es-

cola i la llar d’infants

Una olivera i dos arbustos plantats al març a la

illeta d’accés a Melianta Ciutat Jardí 
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Amb aquest títol, l’historiador i ex-alcalde de Banyoles  Pere
Bosch i Cuenca encetava un dossier al setmanari La República
per recordar els 90 anys de la proclamació de la República Ca-
talana el 14 d’abril de 1931. Aprofitant les portades de més de
40 diaris i setmanaris de tot arreu, l’autor explica fil per randa
com foren els primers moments d’aquella jornada històrica quan
Lluís Companys, primer, i Francesc Macià, després ,“passessin
a l’acció per tal de convertir la victòria en les eleccions munici-
pals en un canvi de règim”. 

Aquell mateix any es va fundar Esquerra Republicana de Cata-
lunya i, per tant, també celebrem aquest 90 anys d’existència
amb una joia continguda ja que tenim el President a la presó i
la Secretària General a l’exili, però amb l’esperit transformador
del 31 i amb l’experiència de 90 anys de lluita seguim al costat
de la gent treballant pels drets i llibertats de Catalunya.

Aquest 2021, just abans que comencés la primavera, hem tornat
a votar i, de nou, els partits que defensen la tornada de la Repú-
blica Catalana som la majoria del Parlament. Una altra vegada,
en unes eleccions lliures, el poble s’ha tornat a pronunciar per
deixar enrere el règim monàrquic viciat de la constitució del 78 i
seguir un camí basat en els valors republicans de llibertat, igual-
tat, fraternitat i solidaritat. El respecte al medi ambient, el femi-
nisme, els drets socials i altres valors que han anat completant
els clàssics no han fet res més que donar veu a la voluntat po
pular.
Cal, doncs, que els partits que aposten per la República Cata-
lana s’entenguin i formin el nou govern de la Generalitat el més
aviat possible. No hi ha cap escull insalvable, cap, ni un. No fem
esperar a la gent. Sabem i volem arribar a un acord que doni
resposta al missatge de les urnes i fem un govern que doni forma
al 52% dels vots aconseguits.

La investidura de Pere Aragonès és imprescindible per avançar,
tal com en altres moments similars en el passat ho foren les del
President Puigdemont o el President Torra. La generositat i res-
ponsabilitat d’Esquerra llavors fou clau per avançar. Ara no ens
podem quedar aturats i cal, doncs, que els altres siguin també
generosos i assumeixin la seva responsabilitat. 

El dia 19 de març vàrem tenir l’oportunitat d’assistir a la
sessió extraordinària de l’Ajuntament Ple, de forma telemà-
tica, per tractar assumptes relacionats amb els alumnes de
l’Escola Alzina Reclamadora.

A l’hora programada l’Ajuntament en Ple i els alumnes de
5è i 6è de l’Alzina Reclamadora, amb la directora i les tuto-
res de cada curs, vàrem començar la sessió, que va con-
sistir en una explicació per part de la secretària del
funcionament d’un Ajuntament.

Amb la visualització d’un power point, els alumnes varen
conèixer les persones que formen el consistori i varen
poden escoltar les explicacions i funcions de cadascun.

En la part que toca al grup que formem l’oposició se’ls va
explicar la tasca que es porta a terme de fiscalització, de

fer propostes, preguntes, presentar mocions, queixes, votar
positivament, negativament, en blanc o en abstenció a les
propostes que planteja l’equip de govern. I intentar que la
nostra opinió sobre els temes que afecten la comunitat en
general, serveixi per millorar les propostes que arriben a tra-
vés del Ple.

Els nois i noies de cinquè i sisè varen fer un gran treball en
les propostes que varen plantejar. Molt ben estructurades i
conseqüents en tot l’entorn de l’escola. Si tenim en compte
que aquests nois i noies passaran ben aviat als instituts de
Banyoles, és d’agrair l’interès que han demostrat perquè
potser algunes de les millores que plantegen ells no les po-
dran gaudir però sí que ho faran la resta d’alumnes de cur-
sos inferiors.

Per tant, des del grup de “Junts per Catalunya – Fontco-
berta i Vilavenut” felicitem la tasca que fan les i els mestres
per tal que els alumnes puguin gaudir d’aquests coneixe-
ments i vegin les vies que s’han d’utilitzar per arribar a fer
efectius els objectius per a tota l’escola. Moltes felicitats
també a tot l’equip directiu. Va ser un plaer celebrar aquest
ple extraordinari i desitgem que es mantingui en els propers
cursos.

Grup “Junts per Catalunya”

EL PLE JOVE

LA PRIMAVERA REPUBLICANA
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Dia de la Dona

La celebració del Dia de la Dona d’enguany va començar
el vespre del dissabte 6 de març, amb els joves de l’O-

brador, de Càritas de Banyoles. Es van encarregar de dibui-
xar un mural commemoratiu de 7 metres de llargada a
l’entrada de l’Escola Alzina Reclamadora de Fontcoberta pel
carrer President Lázaro Cárdenas. Va ser una activitat que
es va realitzar de manera conjunta amb els veïns i veïnes del
poble. Des de l’Ajuntament es va demanar a l’Obrador que
fes el disseny del mural i els joves del projecte van dibuixar-
ne el contorn a la paret de l’escola. L’endemà davant la llar
d’infants Els Plançons es va fer la lectura del manifest i, se-
guidament, els infants, joves i veïns i veïnes de Fontcoberta
van poder pintar el mural amb colors diferents. A l’hora de fer
el disseny es va comptar amb l’assessorament i la col·labo-
ració de l’artista banyolina Olga del Águila García, que és
pintora i especialista en murals. També es varen plantar uns
llorers al mateix carrer que es varen apadrinar penjant-hi les
targetes «Fem créixer la igualtat» amb el nom de cadascú.
Des d’aquestes pàgines volem agrair la tasca realitzada per
l’Obrador i, també, a Dipsalut, de la Diputació de Girona, i al
Consell Comarcal del Pla de l’Estany que financen el projecte
de l’Obrador.

El mural

Joves de l’Obrador dibuixant el mural

La pintura del mural

S’ha acabat el mural!

I ara una selfie al costat del llorer Les regidores Eva Roca i Íngrid Roura acaben de plantar un llorer
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Xerrada sobre l’insomni

El passat divendres 12 de març, a través del programa
d’educació sanitària del col·legi de farmacèutics de Ca-

talunya, la farmacèutica Mireia Fernández ens va oferir una
xerrada sobre l’insomni a can Jan de la Farrès, on vam
aprendre moltes coses sobre aquest trastorn que afecta a
tanta gent. Va ser una xerrada on vam poder recollir una
sèrie de consells bàsics que tots podem afegir als nostres
costums diaris com prendre el sol uns minuts al dia, sortir a
fer exercici físic, fer vida social (tot i que ara l’hem de restrin-
gir pel coronavirus), evitar migdiades de més de 30 minuts,
evitar les pantalles i no fer exercici físic al vespre i sopar al-
menys dues hores abans d’anar a dormir evitant ingerir ali-
ments líquids. D’aquesta manera podrem millorar el nostre
descans nocturn i arribar al matí amb les piles ben carrega-
des per encarar el dia.

Aplec de la Mare de Déu de la Font

El dia 21 de març va fer un dia esplèndid i l’ermita lluïa com sem-
pre en aquesta diada. L’aplec es va poder celebrar en un format

d’actes reduït, degut a les mesures de seguretat que marca l’admi-
nistració sanitària, però amb la mateixa intensitat emocional per part
dels assistents que per aquesta data s’acosten a l’ermita i als parat-
ges que l’envolten.

La missa solemne celebrada per mossèn Jordi Plana, es va fer a
l’aire lliure, a l’esplanada del costat de l’ermita, i va estar acompa-
nyada per la cobla La Principal de Porqueres. També es varen cantar
els goigs tradicionals. L’indret es va preparar amb cadires separades
per guardar la distància de seguretat i va aplegar uns noranta assis-
tents. 

Acabada la missa, la cobla va oferir un concert de sardanes, ja que
no es podien ballar. Cal mencionar especialment tots els membres
que formen la comissió que organitza l’aplec pels esforços que cada
any dediquen a mantenir l’indret ben net, fet que facilita que moltes
persones s’hi acostin per passar-hi el dia amb la família i amics.

Des de la Comissió desitgem que l’any vinent puguem tornar a ce-
lebrar l’aplec amb el dinar de germanor i la ballada de sardanes.
Gràcies a tots els assistents i a l’Ajuntament de Fontcoberta que
varen contribuir a mantenir viu i actiu, un any més, l’Aplec de la Mare
de Déu de la Font. Les fotografies que s’adjunten són de Dolors Bus-
tins Serarols

Dolors Bustins Serarols, per la Comissió de l’Aplec

Un moment de la xerrada sobre l’insomni
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Redescobrim el Pla de l’Estany (1)

Diuen que no hi ha mal que per bé no vingui i és ben cert. En
aquests temps de restriccions de mobilitat, es constata que la

gent ho ha aprofitat per caminar més per casa nostra. Una bona no-
tícia. I si hi ha contribuït -encara que sigui només una mica- la publi-
cació del  llibre de rutes "Racons del Pla de l'Estany", millor que millor.
Tot sigui perquè valorem més allò que tenim. Ja ens en fèiem ressò
fa un temps de la quantitat d’indrets interessants de la nostra co-
marca i destacàvem també la poca coneixença que la gent en tenia.
Celebrem aquest canvi de tendència i esperem que perduri.

De tots els punts d'interès que descriuen les 25 rutes del llibre es-
mentat, ens centrarem avui en les seves torres i si un dia us hi voleu
deixar caure, només cal que seguiu les seves indicacions:

1-Torre d’en Tassi, a Puigpalter de Dalt (Ruta 1): Casa fortificada
amb una torre de planta quadrada. A la façana principal destaca la
porta forana d’arc de mig punt de dovelles i un conjunt de finestres
d’estil gòtic. La casa pairal era propietat d’una antiga família de ca-
vallers que ja es documenten al segle XIII. Avui és  habitada i només
són visitables els seus exteriors. 

2-Torre de l’Hereu, al veïnat de Bosquerós de Serinyà (Inclosa
a la ruta 9 d'Esponellà): Es tracta d’una casa fortificada construïda
amb carreus de pedra amb una torre de planta quadrada de tres
pisos, emplaçada sobre un aflorament rocós. Es pot accedir a l'ex-
terior de la casa i contemplar l'esplèndida vista sobre el Fluvià.

3-Torre Forta de Briolf, a Sant Miquel de Campmajor (Ruta 19):
Casa forta d'origen romànic de planta quadrada, amb una alçada
actual de 8 m i que segurament hauria funcionat com a mas-torre. A
la porta del mur de llevant hi ha una curiosa llinda triangular. L'indret
és documentat al segle X com a propietat dels comtes de Besalú.

4-Torre de Vilafreser (Ruta 24):  Les seves característiques fan
pensar que era una torre senyorial construïda a l'època tardana del
romànic, cap al s. XIII, i és un precedent de les torres clarament gò-
tiques o renaixentistes, com la torre Quarantella. Té un planta gairebé
quadrada i una alçada de 18 m, amb una finestra gòtica i vàries es-
pitlleres. Està adossada a una masia.

5-Torre de Fellines (Ruta 24): Es tracta d'una torre de telegrafia òp-
tica del s. XIX, concretament la núm. 206 de la línia que anava de
Barcelona a La Jonquera. Situada sobre un turó damunt la N-II, és
de planta quadrada i mesura uns 6 m. Té espitlleres als murs, el que
fa pensar que fou també torre de defensa. La gent de la zona diu
que va ser construïda pels carlins.

6-Torre Quarantella, a Sant Marçal (Ruta 25): És una torre amb
elements gòtics i renaixentistes dels segles XV-XVI, construïda per
la família Descall. Té un cos rectangular de notables dimensions on
hi destaquen la porta dovellada d'accés i les finestres ogivals. A la
sala interior hi ha tres llindes - la d'un armari i de dues portes -, les
armes de la família i unes flors de lis. 

7-Torre de Can Ginestar, a Porqueres (no inclosa a cap de les
rutes): És una altra torre de telegrafia òptica. Està en estat ruïnós,
però actualment s'estan duent a terme tasques de recuperació a

Torre de Vilafreser

Torre de l’Hereu

l’entorn de la Torre de Can Ginestar i més endavant es farà la se-
nyalització i instal·lació de baranes de protecció. Està a l’extrem sud
de la serra homònima.

El Triops Marxaire

Torre de Fellines
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Mural a la llar d’infants Els Plançons

La proposta de pintar el mur del pati va ser una iniciativa
de l’AFA (Associació de Famílies d’Alumnes), amb l’apro-

vació del centre. Van contactar amb l’artista Laura Olivas que
es va oferir a dissenyar-lo de manera gratuïta. Un dia va venir
a visitar l’espai i a parlar amb l’AFA i la direcció de la llar d’in-
fants per saber més o menys què es volia. Posteriorment, va
realitzar una proposta de disseny que va agradar des del pri-
mer moment. Es va basar en l’entorn més proper, usant els
colors característics del Pla de l’Estany així com la seva
fauna. El material i les pintures que es van necessitar va ser
assumit per l’Ajuntament de Fontcoberta. Posteriorment, es
va demanar a les famílies per    pintar el mural de manera
voluntària els dies 27 i 28 de febrer. Laura Olivas en va co-
ordinar els diferents passos i l’Oriol Palmada en va fer les
fotos que són les que acompanyen l’article. 

Ple Jove 2021

El passat divendres 19 de març l’alumnat de cicle superior
vam assistir al Ple Jove que organitza l’Ajuntament cada

any des del curs 2016/17. Aquest vegada la demanda va
anar encaminada a proposar idees per crear un parc al poble
per a nenes i nens de la nostra edat o més grans perquè per
a petits ja hi ha alguns espais. Abans de presentar les nos-
tres propostes vam agrair l’esforç que ha fet l’Ajuntament en-

guany per assumir demandes de principi de curs relaciona-
des amb l’organització i funcionament de l’escola amb les
mesures covid, com per exemple: cadires per poder fer
classe a fora, jardineres boniques per separar les zones de
pati de cada cicle, plantes i terra bona per a totes les jardi-
neres... entre altres.
La nostra proposta per al parc nou va ser un skate parc i amb

Algunes propostes
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una zona tranquil·la al costat, també ens faria molta il·lusió
un rocòdrom i un laberint. Evidentment, vam aprofitar per re-
cordar un seguit de millores per a la nostra escola, sobretot
pel que fa referència al pati, que ens agradaria que es tiressin
endavant. Els hi vam dir el següent:

1. Treure el frontó: ens quedarà un espai més obert, es veurà
l’hort i la carpa que ens comprarà l’AMPA. 

2. Uns daus de formigó per poder
muntar la carpa. Si des de l’Ajunta-
ment podeu fer els fonaments,
aquest estiu ja podríem muntar la
carpa que compra l’AMPA. 
3. També ens agradaria posar uns
arbustos i una porteta de fusta a
l’hort. 
4. Un jardí tranquil per utilitzar com
a bibliopati. 
5. Millorar el terra del rocòdrom de
l’escola, ja que s’aixeca i s’hi posen

bitxos i gripaus.

Des de l’Ajuntament ens van dir que
tot el que demanàvem per al pati de
l’escola era factible i això ens va
posar molt contents/es. Pel que fa a
la idea del parc ens van comentar
que cal parlar-ne amb les diferents
regidories però que hi havia idees
que veien bé i altres més difícils,
com el manteniment del laberint.
També, el regidor d’esports ens va
animar a participar de les activitats
que es feien i que es farien al poble

com trial, bàsquet o futbol.

Ens va agradar molt fer arribar les nostres propostes als res-
ponsables del poble, a l’alcalde i als regidors del nostre
poble. Esperem que es puguin fer realitat!

Escola Alzina Reclamadora

Delegats de sisèDelegades de cinquè

La Volta torna a passar per Fontcoberta

E l dimarts 23 de març va tornar a passar Fontcoberta
la Volta Ciclista a Catalunya. Era la segona etapa,

una contrarellotge individual de18,7 km amb sortida i ar-
ribada a Banyoles. Nombrós públic es va acostar per
poder veure la prova, sobretot al poble de Fontcoberta,
on els ciclistes havies de remuntar la pujada, i a Melianta.
L’any passat no es va poder fer la Volta per culpa de la
pandèmia del coronavirus però aquest any sí i, a més, en
el centenari de la prova. 

El ciclista australià Rohan Dennis (Ineos Grenadiers) es
va adjudicar l’etapa amb un temps de 22 minuts i 27 se-
gons. L’australià, campió del món de contrarellotge el
2018 i el 2019, es va imposar a Remi Cavagna (Deceu-
ninck), segon. El portuguès Joao Almeida (Deceuninck
Quick-Step) va ser tercer de l’etapa i es va col·locat líder
de la Volta empatat amb Brandon McNulty (UAE). L’espa-
nyol Luís Leon Sánchez va quedar a només 3 segons.
Richie Porte i Adam Yates (Ineos Grenadiers) també van
fer una bona crono i van quedar en posicions capdavan-
teres a la general. Marc Soler (Movistar) va ser el millor

L’ambient vora els restaurants de Melianta a la carretera de Banyoles

Videoconferència per classes: cinquè i sisè
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Demografia gener, febrer i març 2021
Nota: La demografia correspon als registres de l'Ajuntament

NAIXEMENTS
13/01/2021: Aritz Vidal Macià
21/01/2021: Amèlia Triola Alemany
17/03/2021: Paula Malagón Reig

Amèlia Triola Alemany

Rohan Dennis al seu pas pel poble de Fontcoberta (fotografia d’Albert Roca)

del seu equip. Chris Froome i Daniel Martin (Israel Start
Up Nation), així com Nairo Quintana (Arkea-Samsic) no
van fer una bona etapa. Kron, que sortia líder, va perdre
més de dos minuts respecte el vencedor.

La rebuda que els espera als ciclistes a Melianta

DEFUNCIONS
06/02/2021: Manuel Algarra García
13/02/2021: Joaquima Manté Subirós
06/03/2021: Ramon Fàbrega Casademont Paula Malagón Reig
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Breus

Segons han informat els familiars, el passat 23 de febrer
va morir Anne Games a l’edat de 94 anys. L’Anne, mes-

tra anglesa jubilada, es va establir durant uns quants anys a
Melianta i va participar en diferents activitats. Són molt re-
cordats els grups de conversa en anglès amb veïns, a l’Es-
cola Alzina Reclamadora i a l’INS Josep Brugulat. Va deixar
un bon record.

Doble arc de Sant Martí vist des de Vilavenut en direcció al Veïnat el passat

22 de gener del 2021 (fotografia de Teresa Coma)



Per què vares estudiar física? A on?
Em va agradar durant el batxillerat i hi tenia facilitat. Vaig fer la carrera
a la Universitat de Barcelona.

Quines especialitats pots triar? Quina vares seguir?
Segons el lloc, en el meu cas hi havia la branca fonamental i
l’aplicada. Jo vaig decantar-me per la fonamental, ja que
m’interessava aprendre els models matemàtics que descriuen la
física moderna: la relativitat general i la mecànica quàntica.

És una carrera difícil?
Requereix constància, però sempre he pensat que és qüestió que
t’agradi. No hauria estat capaç d’estudiar altres carreres
suposadament més fàcils sense les ganes d’aprendre. Actualment
la nota de tall s’ha disparat molt, jo no hi hauria entrat pas, així que
penso que pot ser més difícil entrar a la carrera que pas la carrera
en si.

Vares fer pràctiques al Sincrotró Alba. En què van consistir?
Al sincrotró s’utilitzen electrons accelerats a pràcticament la velocitat
de la llum per fer experiments amb raigs X. Jo vaig fer simulacions
sobre l’estabilitat d’aquests electrons, per tal de poder optimitzar el
funcionament de la màquina.

Un cop has acabat la carrera, quines sortides professionals té?
En té moltes. Els físics solem practicar l’intrusisme laboral, estem
per tot arreu. Diuen que ens volen per la capacitat de resoldre
problemes complexes. La realitat és que bàsicament acabem
programant. Les sortides més prominents són les consultores, ja
siguin tecnològiques o destinades a bancs i asseguradores, i la
investigació.

Quins camps de treball t’interessen?
Estic interessat en els sistemes complexes, especialment amb els
que involucren xarxes socials. No és una branca de la física, però
molts físics hi treballen. Per exemple, pel meu TFG (treball de fi de
grau) vaig estudiar un model epidemiològic on un virus tenia la
capacitat de mutar. La població es representa amb una xarxa, un
conjunt de punts units per línies. Els punts representen persones i
les línies contactes, capaços de transmetre la infecció. Segons la
infectivitat i la capacitat de mutació del virus obtenia diversos
resultats, com ritmes d’infecció oscil·lants.
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POL PASTELLS VILÀ, físic
Per Jaume Colomer

Treballes de físic?
Actualment sí, programo models epidemiològics pel covid a l’Institut
d’Investigació en Intel·ligència Artificial (IIIA) i a la Universitat de Lleida
(UDL). Ho compagino amb estudiar un màster de modelització a la
UAB.

Què aporta la física al món actual?
Aporta molta tecnologia. Bona part de la investigació que es fa en
física de partícules, per exemple, requereix innovar en detectors.
Aquest detectors també s’utilitzen en medicina. Proves com la
ressonància magnètica o el TAC són possibles gràcies a la física.

Ens pots dir un llibre senzill per comprendre les idees bàsiques
de la física? 
Seis piezas fáciles de Richard Feynman. Formen part dels apunts
de Feynman, molt ben escrits i amb explicacions intuïtives.

Quins físics teòrics famosos i rellevants creus que han estat
claus?
Òbviament Newton, Einstein, Schrödinger, Dirac… Però m’agradaria
nombrar a la física i matemàtica Emmy Noether, no tan coneguda.
Una de les idees més importants  de la física moderna és seva: les
simetries tenen associades lleis de conservació.
Per exemple:
- Simetria translacional -> Conservació del moment lineal.
- Simetria rotacional -> Conservació del moment angular.
- Simetria temporal -> Conservació de l’energia.

Què et diu aquest nom: Juan Ignacio Cirac Sasturain?
Possiblement el físic espanyol amb més renom. És director d’un
institut Max Planck (equivalent al CSIC espanyol). Alguns diuen que
mereixedor del premi Nobel pels seus treballs relacionats amb la
computació quàntica. Però la veritat és que no conec la seva
investigació.

La física quàntica i la relativitat general són els pilars de la física
moderna?
Efectivament. L’etern problema és com aconseguir que siguin
amigues. La primera explica la física de les coses petites (de
partícules a molècules), mentre que la segona s’aplica més a grans
dimensions (estrelles, univers). Per a la major part dels problemes
mai cal considerar les dues alhora, però hi ha dues excepcions: l’inici
de l’univers i els forats negres. Bàsicament no existeix una teoria
satisfactòria per explicar aquestes dues. He de dir que hi ha molta
gent que utilitza el mot “quàntica” per fer que una pseudociència soni
interessant i estafar a incauts. La física quàntica no explica l’ànima
ni res per l’estil.

En física, quins camps d’investigació són punters actualment?
Diria que prop dels dos terços dels físics actuals es dediquen a temes
relacionats amb la matèria condensada. No és un camp molt
conegut, ja que no és tant vistós com la física de partícules, per
exemple, però gràcies a ells tenim bona part de la tecnologia
moderna, com per exemple els transistors o els làsers.

E
n Pol, meliantí de 24 anys, ens parla del món de la fí-

sica. Moltes gràcies


